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„Csak a mozgás, csak a légzés,
csak a hajlás, csak a rengés,
örökélet, örök égés,
ez a ritmus a teremtés.” 

Szabó T. Anna: Aki táncol, sose félhet (részlet)



2023. MÁJUS

2

Egyes források szerint az anyák tisztelete egészen az 
ókorig nyúlik vissza. Görögországban – az akkor élt 
emberek hite szerint – az istenek anyja, Rhea tiszteletére 
gyűltek össze ünnepelni. Később, a történelem során 
számos formája létezett az ünnepnek, melynek 
hagyománya elsősorban az angolszász országokban 
volt kiemelkedő. A XX. század elején a Magyar Ifj úsági 
Vöröskereszt vezetői karolták fel a gondolatot és megtették 
az előkészületeket az anyák napja országos bevezetésére. 
Kezdeményezésükre, 1925-ben tartották az első ünnepet 
a Mária-tisztelet hagyományaival összekapcsolva. 
Néhány évvel később az iskolai ünnepélyek hivatalos 
részévé vált. Az idő múlásával a családokban is évről-
évre megemlékeztek az édesanyákról, nagymamákról 
és dédnagymamákról, napjainkban pedig május első 
vasárnapja már kiemelt jelentőségű nap. 

Örkény István igazán találóan fogalmazta meg az 
édesanyák szeretetét, amikor ezt írta: 

„Hétmérföldes csizmával lépked a szeretetük, s egy 
léghajót elkormányoznak a szeretet erejével, ha rajta 
utazik a gyermekük.” 

Az édesanyák tápláló, vigyázó szeretete egy életen át 
végigkísér minden embert. Ők azok, akikkel örömünket, 
bánatunkat megoszthatjuk, akikben mindig bízhatunk. 
Minden körülmények között képesek összetartani a 
családot, jelenlétük, gondoskodásuk életünk legfontosabb 
része. Ők azok, akik aggódnak miattunk, akik őszintén 
örülnek sikereinknek, és akikhez mindig visszatérhetünk. 
Az anya a legbiztosabb pont az életünkben. 

Nemcsak láthatatlanul és észrevétlenül hordozzák 
vállukon mindannyiunk lelki terheit, de szívük 
melegségével valódi otthont is teremtenek számunkra. 
Tőlük kapjuk első szavainkat, az első dalokat, a meséket, 
az illatokat és az ízeket. Ők éltetik hagyományainkat, 
nevelnek erkölcsre, szokásokra, szemléletre. Egyszerre 
tudnak sugárzó nők, odaadó édesanyák, fi gyelmes 
feleségek, megbízható munkatársak lenni. Önzetlenül 
adják a mindent önmagukból!

Mindezekért elismerés és köszönet illeti Őket, és 
nemcsak ebben az ünnepi pillanatban, hanem az év 
minden napján!

Eőry Dénes
polgármester

ANYÁK NAPI KÖSZÖNTŐ
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Képviselő-testületi ülés – 2023. március 30.

1. Első napirendi pontban a Képviselő-testület elfogadta 
Visegrád Város Önkormányzat 2023. évi, összesített 
közbeszerzési tervét.

2. Cseke László a Pro Visegrád Kft . ügyvezetője 
elkészítette a soron következő Palotajátékok 
előkészületeiről szóló tájékoztatóját. Az idei esemény 
szerves része lesz a „Visegrád 700” ünnepi emlékév 
programjainak, a nyitó napra tervezik I. Károly szobrának 
ünnepélyes felavatását. Ahogyan minden évben úgy 
most is többszáz kosztümös szereplő érkezése várható, 
elkészült a programterv, és a szálláshelyek lefoglalása is 
megtörtént. A Palotajátékokkal kapcsolatban beadott 
pályázatok eredményét még várják a szervezők. A 
tájékoztatót a Képviselő-testület elfogadta.

3. Önkormányzatunk még 2015-ben kötött 
Együttműködési Megállapodást a Visegrádi Német 
Nemzetiségi Önkormányzattal (továbbiakban VNNÖ). 
Ennek felülvizsgálatát évente egy alkalommal 
napirendre tűzi a Képviselő-testület. A Kulturális 
Oktatási és Sport Bizottság (továbbiakban KOS) 
módosítási javaslatokat kért és terjesztett be, ezek a 
következők voltak:

a VNNÖ elnöke vagy akadályoztatása esetén, egy 
általa megbízott nemzetiségi önkormányzati képviselő 
személyesen vegyen részt azokon a KOS bizottsági üléseken, 
amelyeken a VNNÖ-vel kapcsolatos ügyek szerepelnek 
napirenden; a VNNÖ évente egy alkalommal benyújtandó 
beszámolóját írásban küldje el a KOS bizottság részére; a 
VNNÖ üléseire a KOS bizottság elnöke is kapjon meghívást

A VNNÖ és Visegrád Város Önkormányzatának Képviselő-
testülete is elfogadta a módosítási javaslatokat, azok 
beépítése az Együttműködési Megállapodásba megtörtént.

4. Elkészült a Városi Konyha új Szervezeti és 
Működési Szabályzata, melyet Muckstadtné András 
Enikő intézményvezető benyújtott véleményezésre. A 
Szervezeti és Működési Szabályzat célja, hogy rögzítse 
az intézmény adatait és szervezeti felépítését, a vezető 
és az alkalmazottak feladatait és jogkörét, valamint az 
intézmény működési szabályzatát. A Képviselő-testület 
ellenszavazat nélkül elfogadta a dokumentumban 
foglaltakat.

5. Vis maior jellegű támogatási igény benyújtásáról 
született döntés a Mátyás király utca 5. szám alatti és a 
Pázmány Péter utca 611/1 helyrajzi számú ingatlanok 
közötti, kibillent támfal helyreállítása vonatkozásában. 
Önkormányzatunk az elsődleges óvintézkedést megtette, 
a pályázat eredményéről a Belügyminisztérium értesítését 
várjuk. 

6. A Visegrádi Polgárőr Egyesület és a Visegrádi Német 
Nemzetiségi Önkormányzat elnöke kérelemmel fordult 
az Önkormányzathoz, hogy az elmúlt évekhez hasonlóan, 
2023-ban is támogassa szervezeteik működését. A 
Képviselő-testület a kérelmeket megtárgyalta és az alábbi 
támogatási összegek odaítéléséről döntött:

Egyszeri támogatás a működési költségek biztosításához 
a Visegrádi Polgárőr Egyesület részére: 500.000 Ft

Egyszeri támogatás a működési költségek biztosításához 
a Visegrádi Német Nemzetiségi Önkormányzat részére: 
1.000.000 Ft

7. Ugyancsak döntés született arról, hogy 
Önkormányzatunk a Fő utca 57. szám alatti ingatlanban 
(a rendőrség és az önkéntes tűzoltóság szolgálati helye 
mellett) egy szolgálati lakást és egy szükséglakást 
alakít ki. A Képviselő-testület felkérte a főépítészt, hogy 
ennek módjával kapcsolatban tegyen javaslatot a soron 
következő ülésre.

TÁJÉKOZTATÓ A KÉPVISELŐ-TESTÜLETI ÜLÉSEKEN HOZOTT DÖNTÉSEKRŐL

VÁROSHÁZI MOZAIK
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8. Tekintettel arra, hogy 2023-ban, a „Visegrád 700” 
ünnepi emlékév keretében, I. Károly királyunk 
szobrának avatására kerül sor a Rendezvénytéren, 
Eőry Dénes polgármester javaslatot tett a közterület I. 
Károly térré történő átnevezésére. A Képviselő-testület 
az erről szóló határozatot elfogadta.

9. A Váci Tankerületi Központ átszervezési javaslatot 
tett az Áprily Lajos Általános Iskola és Alapfokú 
Művészeti Zeneiskola maximális tanulói létszámának 
70 főről 90 főre történő emelésére. Mivel a fenntartónak 
a köznevelési intézmény átszervezésével összefüggő 
döntése előtt ki kell kérnie a vagyonkezelésében 
lévő ingatlan tulajdonosának – azaz esetünkben az 
Önkormányzat – véleményét, ezért került napirendre a 
kérdés. A javaslatot a Képviselő-testület támogatta.

10. Az elmúlt év végén született támogatói döntés a 
Nagyparkoló – KRESZ park – közpark területének 
felújítási lehetőségével kapcsolatban. A Képviselő-
testület úgy határozott, hogy a kiíró által biztosított 
támogatás mértékéig (önerő és előlegfi nanszírozás nélkül) 
vállalja a TOP-Plusz 1.1.3-21-00044 számú pályázatban 
szereplő célok megvalósítását. A módosított műszaki 
tartalom elfogadására a Városfejlesztési Bizottság kapott 
felkérést.

11. A „Visegrád 700” ünnepi emlékév keretében 
jubileumi emlékérem kiadását tervezi a Visegrád 
és Környéke Turisztikai és Marketing Egyesület. 

A szervezet az ehhez szükséges címerhasználati kérelmet 
benyújtotta az Önkormányzatnak, a Képviselő-testület 
egyhangúlag támogatta azt. 

Képviselő-testületi ülés – 2023. április 6.

1. Önkormányzatunk a Magyar Falu Program 
keretében támogatást nyert a Fellegvár Óvoda 
bővítésére. Az irányító hatóság elfogadta a beruházás 
ütemezését és jóváhagyta a módosított terveket. A 
műszaki tartalom módosítása miatt a tervező javaslatot 
tett bizonyos pótmunkák elvégzésére. A Képviselő-
testület úgy határozott, hogy az ehhez szükséges 
többletforrást (14.056.787 Ft-ot) a 2023. évi költségvetés 
általános tartaléka terhére biztosítja.

2. A Visegrádi Polgármesteri Hivatalban az E-xpertness 
Kft . látja el a számítógépes rendszer üzemeltetését és 
felügyeletét. A cég képviselője jelezte, hogy új szerver 
megvásárlására lenne szükség az informatikai 
rendszer zökkenőmentes működéséhez. A beszerzéssel 
kapcsolatos határozatot a Képviselő-testület elfogadta.

(A képviselő-testületi üléseken született döntések és 
mellékleteik megtalálhatóak Visegrád Város hivatalos 
honlapján:https://www.visegrad.hu/onkormanyzat/
donteshozatal/hatarozatok és https://www.visegrad.hu/
onkormanyzat/donteshozatal/rendeletek)

1. A Kőbányai utca szálláshely beruházója tartott rövid, 
látványterveket is megjelenítő bemutatót a 2023. nyarára 
befejezni tervezett építkezésről. 

A bemutató és az elhangzott kérdések alapján a tervezett 
fejlesztés:

• a visegrádi szálláshely-kínálatban eddig hiányzó 
elem lesz, kis méretű, de egy család hosszabb-
rövidebb tartózkodására alkalmas, kétszobás kis 
lakóegységekkel,

• az U alakú beépítésű telek közepén medence készül,

• a házak közel nullla energiaigényű épületek lesznek, 
de nem állandó lakás céljára szolgálnak, azaz 
albérletként nem tervezik hasznosítani,

• a fűtés-hűtést elektromos rendszer, részben 
napelemes rendszer biztosítja, így nem jelenik meg 
újabb szennyező forrás a Bányatelep levegőjében,

• a parkolást telken belül oldják meg,
• állandó konyhát, étteremet, más zaj- vagy 

szaghatással járó más tevékenységet nem terveznek,
• a Kőbánya utca folytatását támfallal stabilizálják az 

építkezés során,

TELEPÜLÉSFEJLESZTÉSI TÁJÉKOZTATÓ
A VÁROSFEJLESZTÉSI BIZOTTSÁG 2023. MÁRCIUSI ÜLÉSÉRŐL
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• megvalósítják a szükséges közműfejlesztéseket,
• továbbra is biztosítják a Kőbánya buszmegálló 

megépítéséhez szükséges területet.

2. A Városfejlesztési Bizottság meghatározta, hogy a 
következő egy-másfél évben kiemelten foglalkozik a 
Rév utca és a Városkapu közötti terület fejlesztéseivel. 
Összegyűjtöttük közel 15 év elkészített terveit (ebben 
vannak településtervek, park- és köztértervek, 
sétánytervek, épülettervek, út-, paroklótervek, 
közműtervek, stb.) és azokat áttekintve azt gondoljuk, 
hogy szükséges a különböző szemléletű, részben egymást 
is átfedő tervek összefésülése, az esetleges hiányok pótlása 
annak érdekében, hogy amennyiben a saját források vagy 
a remélhetően hamarosan beinduló EU támogatások 
lehetőséget biztosítanak, akkor minél hamarabb be 
tudjanak indulni a terveket megvalósító beruházások.  

A térségre egyébként két beruházás folyamatban 
van, az egyik a megvalósítás-befejezés állapotában 
(rendezvénytér környezete), a másik a tervezési fázisban 
(Nagyparkoló-Platánsori parokok), egy harmadik pedig 
előkészítési fázisban (Nagyparkoló és CBA parkoló 
közötti rész).

Minden tervezési munkába szeretnénk bevonni az 
érdeklődőket és hozzáférhetővé tenni a készülő terveket, 
kérjük, hogy ötleteikkel, javaslataikkal segítsék a bizottság 
munkáját.

3. A Városfejlesztési Bizottság megvitatta a Települési 
Operatív Program Plusz (TOP Plusz) keretében tervezett 
fejlesztést, amely a Nagyparkoló, Kresz-park és Platánsori 
park egyes elemeinek feljavítását, cseréjét, a Platánsor 
ideiglenes védművének átalakítását és a közvécé 
felújítását, valamint a parkok használatához szükséges 
különféle eszközök, berendezések beszerzését célozza. 
A fejlesztés nagyobb részben erősen elhasználódott, nem 
az eredeti célra átalakított, egymástól mesterségesen 

elválasztott területeket érint, ahol régóta szükséges a 
beavatkozás, azonban a TOP Plusz feltételrendszere, a 
forrás szűkössége és a pénzügyi feltételei miatt a Bizottság 
nem tudta javasolni a Képviselőtestületnek a pályázat 
támogatását, csak átalakított pénzügyi feltételek mellett, 
önerő vállalása nélkül.

4. A Városfejlesztési Bizottság foglalkozott a városi 
közszolgáltatások kapcsán az önkormányzati tulajdonú 
bérlakások, szolgálati lakások és szükséglakások 
helyzetével, megállapítva, hogy a lakásállományban 
a szolgálati lakás és a szükséglakás gyakorlatilag nem 
szerepel, bérlakásból pedig az igényekhez képest kevés 
van, viszont mindhárom típusra az igények egyre nőnek. 

A szolgálati lakás és a szükséglakás kialakításához ezért 
a Fő utca 57. szám alatti, valamint a Szentgyörgypuszta 
1630/2 hrsz-en álló ház átalakítása, felújítása ad gyors, 
átmeneti segítséget, amit szükséges előkészíteni, a 
beavatkozásokat elvégezni és szükséges azt is felmérni, 
hogy mely közszolgáltatás (ideértve az oktatás, nevelést 
is) biztosításához, színvonalának emeléséhez milyen 
formában tud hozzájárulni a szolgálati lakás megléte.  

5. A Bizottság - polgármesteri kérésnek is eleget téve - 
a visegrádi fi atalok helyben maradását, családalapítását 
segítő letelepedési program megvalósításával is 
foglalkozott, amit részben lakóterületek kijelölésével, 
részben a meglévő, önkormányzati tulajdonú, nagyobb 
méretű ingatlanok megosztásával, építésre alkalmassá 
tételével kíván megvalósítani. 

6. A Bizottság több egyéni kérelmet is megtárgyalt, 
amelyek különféle beavatkozások megvalósítását vagy 
a tervezett beruházás támogatását érintették. Ezek 
a fejlesztések érintenek utat, árkokat, homlokzatot, 
amelyek a városkép, a város működtetése szempontjából 
jelentősek.

Városfejlesztési Bizottság,
Anda Bálint elnök

Fotó: Szilvácska
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Óvodánkban 1981. óta folyik kétnyelvű német 
nemzetiségi óvodai nevelés. Így a magyar nyelven 
folyó nevelés mellett a német nemzetiség még élő 
szokásait, hagyományait és kultúráját is megismertetjük, 
ápoljuk óvodásainkkal. A nemzetiség nyelvét „szelíd” 
nyelvi neveléssel közvetítjük, elsődleges célunk a 
gyermekek érdeklődésének felkeltése és a német nyelv 
megszerettetése.

A sváb hagyományok ápolásában fontos szerepet 
töltenek be nemzetiségi projektheteink. Igyekszünk ezeket 
a heteket a gyermekek számára minél változatosabbá, 
élménydúsabbá tenni, ezért minden napra jut valamilyen 
témához kapcsolódó tevékenység, élmény.

Idén tavaszi nemzetiségi hetünk a húsvéti készülődés 
időszakára esett. Mindamellett, hogy a csoportok 

egyénileg is készültek, ráhangolódtak a közelgő 
ünnepre, közös élményeknek, programoknak is 
részesei lehettek a gyerekek. Mozgásos játékok során 
kipróbálhatták a tojásgurítást (Eierrollen), a tojás 
szedegetést (Eierklauben). Akadálypályán egyensúlyozva 
juthattak el a kúthoz (Osterbrunnen), amelyből vizet 
húzva megmosták arcukat. A hagyomány szerint: „Aki 
húsvétkor arcát a kút vizével megmossa, egész évben 
egészséges marad!”

Közös barkácsolással húsvéti dekorációt készítettek 
kicsik és nagyok, melyet mindenki a saját ízlésének 

megfelelően díszíthetett. A tojás ősi szimbólum, 
több mint ezer évvel ezelőtt is festettek tojásokat. Ma 
már számtalan tojásdíszítési technikát ismerünk, így 
minden csoport az életkorának és kézügyességének 
megfelelő technikával készítette el, a hagyományos tojás 
berzseléstől kezdve a márványozáson át, a közös tojásfára 
valót. A táncmulatság vidám forgatagában a nemzetiségi 
tánclépésekből is elsajátíthattak egy-egy lépést az 
ügyesebbek.

NEMZETISÉGI HÉT A FELLEGVÁR ÓVODÁBAN
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A Kálváriára felsétálva nyuszi nyomokat keresgéltünk, 
így bukkantak a gyerekek apró, elrejtett csokitojásokra 
(Eiersuchen), amelyekből jutalmul, ebéd után 
mindenkinek jutott egy-egy falat. 

Fonott kosárba fűből, virágokkal díszítve fészket 
készítettünk, izgatottan számoltuk napról napra, hányat 
kell még aludni a nyuszi érkezéséig? Aztán egyik reggel 
megtörtént a csoda! A csoportszobák ajtajában egy-egy 
húsvéti nyulacska toporgott. Természetesen nem jöttek 
„üres kézzel”, minden óvodásnak hoztak meglepetést! 
Húsvéti énekeket dalolva, versikéket mondogatva 
köszöntük meg nekik az ajándékokat! 

„Osterhäschen, Schnuppernäschen
bitte bring’ uns was!
Viele Eier, bunte Eier
leg’uns in das Gras!”

A tavaszi hónapok még rengeteg élményt, izgalmas 
programot tartogatnak óvodásaink számára, többek 
között ekkor kerül megszervezésre „Ovi majálisunk” 
is, ahová szeretettel invitáljuk leendő óvodásainkat is 
családjukkal együtt!

Muckstadt Eszter
német nemzetiségi óvodapedagógus

Ebben a tanévben is sok munkával és nagy 
lelkesedéssel készültek a diákok a március 15-ei ünnepi 
megemlékezésre, és örömmel adták elő azt nemzeti 
ünnepünkön Visegrád város polgárai részére.

Az ünnepi műsor után az elismerő szavak mellett 
meglepetésben is részük volt a gyerekeknek. Eőry 
Dénes Polgármester úr meghívta a szereplő csapatot a 
bobpályára.

IV. 12-én ebéd után indultunk. A polgármester úr 
is velünk tartott. Kedvesen megköszönte a műsort, és 
"átadta " az ajándékot.

A délutánt bobozással töltöttük! A gyerekek nagyon 
boldogan tértek vissza az iskolába.

Köszönjük a lehetőséget a polgármester úrnak, és a 
bobpálya dolgozóinak a lehetőséget! Igazán emlékezetes 
ajándékot kaptak a szereplők.

Gyetvai Ildikó
Magyartanár

6. osztály osztályfőnöke

ÉLMÉNY AJÁNDÉK
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Ahogy korábban már beszámoltunk róla, 2023. március 3-án a mi iskolánk szervezte meg a REZI országos német vers-
és prózamondó verseny kistérségi előválogatóját. Nagy örömünkre szolgált, hogy 11 tanulónkból 8 fő továbbjutott a 
megyei versenyre. Az összesen megszerezhető 13 helyezésből 8-at a visegrádi tanulók szereztek meg (korcsoportonként): 
Zeller Frigyes, Németh Alíz, Visnyovszki Leila Alexa, Landgráf Laura, Lischka Luca Tímea, Gerstmayer Ilona, Marosi 
Blanka és Ruda Helka. 

Április 14-én Pilisvörösvárra utaztunk tanulóinkkal a megyei versenyre.
A regisztrációt követően csoportokra osztották a versenyzőket. Mindegyik csoport kapott egy kísérő pedagógust, 

aki segített elkalauzolni minket a nagy épületben, a különböző termekbe. A vers és prózamondó verseny után játékos 
feladatokra invitálták tanulóinkat is: kiemelném ezek közül a snúrozást, amikor a tanulóknak pénzérméket kellett egy 
kifeszített vonalhoz eldobni, vagy elgurítani úgy, hogy az a lehető legközelebb essen hozzá. Ezt a játékot biztosan fogjuk 
játszani a közelgő német projekthetünkön is. Az érdekes játékok után fél 4-kor került megrendezésre az ünnepélyes 
díjátadó, amit a művelődési ház nagytermében rendeztek meg. A program keretén belül kerültek kiosztásra a 2023. évi 
német nemzetiségi pedagógus kitüntetések (Katharina-Kreisz-Preis) is. Az ünnepélyes díjátadó egy picit elhúzódott, de 
annál nagyobb sikerrel zárult iskolánk számára. 

• Hochdeutsch I. kategóriában (1-2. osztály) Zeller Frigyes első helyezést szerzett 20 tanuló közül.
• Hochdeutsch II. kategóriában (3-4. osztály) Németh Alíz első helyezést ért el 28 versenyzőből.
• Mundart I. kategóriában (1-2. osztály) Lischka Luca Tímea jutott tovább az országos versenyre, 

Landgráf Laura különdíjban részesült.
• Mundart II. kategóriában (3-4. osztály) Marosi Blanka és Ruda Helka különdíjban részesült.
Bene Éva kolléganőmmel nagyon gratulálunk tanulóinknak, büszkék vagyunk rájuk! 
Ezúton is szeretnénk megköszönni a szülők és nagyszülők, családtagok támogatását a felkészülés során és hogy 

eljuttattak minket Pilisvörösvárra.
Május 19-én, 11 órakor kerül megrendezésre Budapesten, az Apor Vilmos Katolikus Főiskolában az országos verseny, 

ahol tovább izgulhatunk tanulóinkért.
Lángné Budai Zsuzsanna 

német nemzetiségi pedagógus

ISKOLÁNK HÁROM TANULÓJA AZ ORSZÁGOS DÖNTŐBEN
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Sokan sokféleképpen értelmezik a gyermeknap lényegét és országonként eltérő a megünneplésének dátuma is. Ami 
bizonyos, hogy több mint száz éve létezik valamilyen formában, és hazánk is az elsők között volt, ahol megtartották. Mi, 
magyarok május utolsó vasárnapján adunk hálát gyermekünk, gyermekeink létezéséért, valamint azért, hogy szülőként 
egy életen át kísérhetjük őket útjukon. Nagyon fontos, hogy tudassuk velük azt, hogy itt vagyunk egymásnak, irántuk 
érzett szeretetünk határtalan. 

A gyermeknap egy különleges ünnep! Ilyenkor el kell felejteni az iskolai és munkahelyi feladatainkat, és nekünk, 
felnőtteknek is megengedett, hogy egy kicsit újra gyerekké váljunk. Töltsünk együtt minél több időt, legyen szó akár 
legózásról, egy izgalmas társasjátékozásról, játszótéri mókáról vagy fociról a kertben. Garantáltan ragyogni fog 
gyermekeink szeme a boldogságtól. Ezek az alkalmak nagyon fontosak és sokat jelentenek a családok számára.

Kívánom, hogy minden visegrádi gyermeknek és szülőnek önfeledt vidámsággal teljen ez a nap!
Eőry Dénes

polgármester

EGY NAP, AMI A GYERMEKEKRŐL SZÓL

Az ásatáson napvilágra került tárgyak bemutatásakor 
a régészeti korú leletek mellett gyakran szó sem 

esik a későbbi időszakhoz köthető tárgyakról, pedig 
számos érdekesség található közöttük: például hitelesítő 
pecsétek. Ezeket az áru eredetének, minőségének esetleg 
mennyiségének igazolására használták. Ismerünk 
különböző élelmiszerekhez köthető, textilipari, 
vasúti, postai, banki plombákat is. 2022-ben a Sibrik-
dombi ásatás során 12 db ólom hitelesítő pecsét került 
napvilágra: kettő biztosan római kori, kettő talán 
koraújkori, de a többi a 19. század második felére vagy 
a 20. század elejére datálható. A rajtuk látható feliratok 
illetve jelzések alapján liszteszsákokat zártak le velük. 

A pecsét egyik oldalán az áru eredetének jelölése, vagyis 
a malom neve, a másik oldalon egy szám látható, ami a 
liszt tisztaságára utal. 

A plombákon budapesti malmok neveit olvashatjuk, 
de ez nem meglepő. A 19. század második felében 
fénykorát élő malomipar súlypontja a fővárosban volt: az 
ország mintegy 1800 malmának többsége itt működött. 
Innen vasúton vagy vízi úton szállíthatták tovább az 
árut, nemcsak az országon belülre, hanem Európa több 
országába, sőt még a tengeren túlra is. A századfordulón 
évente mintegy 3.000.000 tonna lisztet állítottak elő a 
magyar malmok, aminek tekintélyes részét exportálták. 
Dualizmus kori lisztesplombákat még Angliában is találtak. 

19 – 20. SZÁZADI PLOMBÁK A SIBRIK-DOMBRÓL
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Az első nagy ipartelep az 1860-1870-es években alakult 
ki a korabeli Pesttől északra (ma: Újlipótváros), ahol 
gőzmalmok, sörfőzők, cukorfi nomító és gőzfűrész telep 
mellett különböző raktárak is helyet kaptak.

 A Pesti Hengermalom és környéke az 1880-as évek végén. (Forrás: 
FSZEK Budapest Gyűjtemény.)

A 2022-es ásatás folyamán a Sibrik-dombon talált 
újkori plombák három gőzmalom termékét jelzik. A 
„Pesti Henger Malom” az országban elsőként, 1841-ben 
beinduló gőzmalom, a József Hengermalom utódja volt 
és a mai Margit híd pesti hídfőjénél állt. Innen 0-s liszt 
került Visegrádra. 

A Pesti Hengermalom plombája

Az „Erste Ofen Pester Dampf Mühlen AG” vagyis 
az Első Buda-Pesti Gőzmalmok Részvénytársaság, két 
malommal rendelkezett, egyik a pesti oldalon, a mai 
Stollár Béla utcában, másik a budai oldalon, a mai Lajos 
utca környékén állt. 

Az Erste Ofen-Pester Dampfmühlen számlájának fejléce a társaság 
malmainak képével. (Forrás: Magyar Kereskedelmi és Vendéglátóipari 
Múzeum)

Valamelyik egységéből 8-as lisztet szállítottak 
Visegrádra. 

Az Erste Ofen-Pester Dampfmühlen plombája 

Hat plomba köthető a sörrel és liszttel is kereskedő 
Haggenmacher Henrik malmaihoz, amelyek a mai 
Szent István körút közelében épültek fel. Innen 0-ás, 
5-ös, 6-os, 7-es és 8-as besorolású liszt is érkezett. Az 
eredetmegjelölést a „Hein. Haggenmacher Dampf Mühle 
Pest” és „Heinr. Haggenmacher Dampf Mühle Pest” 
mellett a rövidebb „Haggenmacher Budapest” felirat 
tartalmazza. 

Plombák a Haggenmacher malmokból

Korhatározásnál támpontot jelent, hogy a német nyelvű 
darabok inkább a 19. század második feléhez köthetők. 
Ugyanakkor nemcsak a felirat, hanem a lisztosztályozás 
megjelenítése is árulkodó lehet. Az 1891 utáni szabvány 
előírása szerint a szám körül három búzakalászból 
kialakított háromszöget kell elhelyezni két betűvel (M = 
Mehl, azaz liszt és T = Typ, vagyis típus). Ezek alapján 
a visegrádi plombák közül három köthető az 1870–
1880-as évekhez: a Heinrich Haggenmacher Dampf 
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Mühle és az Erste Ofen-Pester Dampf Mühlen termékei, 
amelyeknél az osztályozás száma körül nem látható a 
kalászos háromszög. A többi: a Pesti Hengermalom, 
illetve a Haggenmacher Budapest feliratúak már minden 
bizonnyal az 1890-es éveket követően kerültek a Sibrik-
dombra.

Bár ez a 8 darab plomba messzemenő következtetések 
levonására még nem ad lehetőséget, néhány megfi gyelést 
tehetünk a liszt minőségét jelölő számok alapján. A 
számsor 0-tól 8-ig tartott, ahol a 0 a legjobb minőségű 
lisztet jelölte. Visegrádra két zsák 0-s liszt és hat zsák 5–8-
as minőségű őrlemény érkezett. A „közepes” és korpás 
liszt túlsúlyának több oka is lehet. Egyrészt a legfi nomabb 
lisztet csak ritkán használták, elsősorban kalácsfélék 
készítésére szolgált. Kenyér és zsemle sütéséhez 4–7-
es besorolású lisztet használtak, gyakran nem is 
tisztán, hanem rozsliszttel vagy burgonyával keverve. 
Ugyanakkor a korpa takarmányozás kiegészítésére is 
szolgálhatott.

Hogyan kerültek liszteszsákok a ma lakatlan Sibrik-
dombra? A 20. század elején az itt fekvő szőlőskertek 
mellett turistautak kanyarogtak, a kirándulók 
kiszolgálására vendéglők épültek a közelben. 

Fröhlich József vendéglője 1910 körül. (Forrás: Hungaricana, Zempléni 
Múzeum gyűjteménye.) 

Így a liszt részben az itt lakók, részben az idegenforgalom 
igényeit elégítette ki. Ez utóbbira utal a Sibrik-dombi 
ásatáson 2020-ban talált plomba is, amely az egyik 
legnevesebb 20. század eleji sörkereskedő, Schätz József 
védjegyét hordozza magán. 

Schätz József sörkereskedő plombája.

Az 1891-ben bejegyzett védjegyen hatágú csillagban az 
SJ monogram látható. A csillag itt a malátára, ill. a német 
sörfőzők régi jelképére utal. A jellegzetes szimbólum 
nemcsak ólomplombán, hanem üvegeken is előfordul, 
mert az élelmes kereskedő hordós kiszerelés mellett 
palackokban is árulta – többek között – a kőbányai, a 
müncheni vagy a pilseni sört. Újításkén a szokványos 
csatos záródás helyett már koronás, vagyis kupakos 
fedéssel látta el őket.

A fent bemutatott aprócska tárgyak bizonyítják, hogy 
milyen sokrétű információt hordozhatnak az ásatás 
során napvilágra kerülő leletek, érdemes a történetüknek 
alaposan utánajárni! 

Boruzs Katalin 
régész

Arról, hogy Petőfi  díszkardja hogyan került 
Debrecenbe, először ifj . Kéry Gyula (1869-1919) 

hírlapíró és irodalomtörténész ad hírt a Magyar Szalon 
33. kötetében (17. évfolyam, 1899-1900/2 szám).  A 
szerző ugyanis közreadja Bem tábornok egykori 
hadsegédje, Kiss Sándor (1823-1896) honvédezredes 
által Debrecenben 1895. december 30-án kiállított 
Bizonyítvány-t. A honvédezredes, aki később a debreceni 
színház intendánsa volt, igazolja, hogy Rickl Géza, helyi 

nagykereskedő és földbirtokos tulajdonában lévő kard 
valóban Petőfi  Sándor kardja volt. Ezt a kardot a költő 1848 
márciusának emlékezetes napjaiban már hordta. Az év 
telén, decemberben, Debrecenben mint honvédkapitány 
ezt a kardot nem hordhatta szolgálati kardként. Egy, a Kiss 
Sándornál töltött vacsora során meglátta a társaságukban 
lévő Rickl Józsefnek, a lovas nemzetőrség főhadnagyának 
csinos szolgálati kardját. Petőfi  megkérdezte a lovastisztet, 
hogy hajlandó-e az ő díszkardjával elcserélni a kardját. 

PETŐFI DÍSZKARDJA  
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A tiszt készségesen ráállt a cserére. Így jutott a díszkard 
Rickl József tulajdonába, aki civilben Debrecen egyik 
leggazdagabb polgára, fűszer- és anyagkereskedő, 
földbirtokos volt. Az önkényuralom éveiben a féltve és 
gondosan megőrzött kardot, amelynek a tönkrement 
tokja helyett újat kellett készíteni, Rickl József halála után 
(1876) fi a, Géza örökölte.  A Bizonyítvány szövegével 
együtt először jelent a kardról készült fényképfelvétel 
nyomtatásban. 

Rickl Géza, aki a szüleitől örökölt földbirtok mellé 
megkapta a Debrecen, Piac utca 39. alatti Rickl-házban 
a Török császárhoz címzett üzletet is, egy idő után 
felhagyott a kereskedéssel, és azt 1913-ban bezárta. A 
következő években csak a mai Nagyhegyes község helyén 
fekvő, tekintélyes nagyságú 1000 holdas birtokán László 
testvérével közösen gazdálkodott. 

A nevezetes kardot gyermekei közül bizonyára tetemes 
hozománnyal együtt Mária nevű lánya örökölte. Rickl 
Mária (1898-1973) az 1910-es évek végén férjhez ment 
Szukováthy Imre orvoshoz, aki a Magyar Vöröskereszt 
főorvosa volt. A házaspárnak három fi ú gyermeke 

született. Állandó pesti lakásuk az Üllői út 7. alatt volt. 
Feltehetően a férje tanácsára a fi atalasszony az 1921-
as évek elején Visegrádon nyaraló építésére alkalmas 
területet keresett. Ekkor vásárolta meg a Salamontorony 
utca elején lévő, a község 1885-ben készült kataszteri 
térképén a 33-34-35-36 helyrajzi számú négy kisebb 
telket a rajtuk lévő házzal együtt. Ezt követően a 
négy telket összevonták, és a 19. századi parasztházat 
elbontották. Az összevonással kialakított telken egy 
tekintélyesebb méretű villa épült, amely valószínűleg 
1925-ben készült el. Erre abból az 1926. március 30-án kelt 
telekkönyvi bejegyzésből következtethetünk, amelyben 
dr. Szuvokáthy Imréné Rickl Mária telekmegosztást kér 
szomszédjától, dr. Szohner Lajosné Berzeviczy Flórától. 
A megosztásra bizonyára azért volt szükség, mert az 
építkezést befejezően rendezni kívánták a telekhatárokat. 
A megegyezés 1927. január 8-án megtörtént, egyébként 
Berzeviczy Flóra március elején eladta a tulajdonát 
képező, Visegrád egyetlen késő klasszicista épületét, a 
Cséfalvay-kúriát a kerttel, a hozzátartozó Kóspallagban 
lévő telekkel együtt dr. Zsitvay Tibornak és feleségének, 
Feichtinger Máriának. Rickl Mária a gyerekek és a férje 
mellett kisebb közéleti tevékenységet is vállalt, ugyanis 
ő volt 1929-ben a Magyar Ipolysági Vöröskereszt Egylet 
titkára. 

Az édesapjától örökölt nevezetes kardot nem zárták el 
a nyilvánosságtól. 1934-ben férjével együtt felajánlották, 
hogy a Petőfi  Társaság évenkénti márciusi nagygyűlésén 
a kard az elnökségi asztal dísze legyen, és azt a jelenlévők 
megtekinthessék. Ebből az alkalomból a kardról 
készült fényképfelvétel megjelent a Pesti Hírlap képes 
mellékletében. 

A férj, Szuvokáthy Imre mozgalmas és tevékeny életének 
történetét a továbbiakban csak vázlatosan ismertetem. 
Szuvokáthy Imre 1888-ban született módosabb polgári 
családban. Édesapja előbb miniszteri tanácsos, majd az 
államvasutak pénzügyi főosztályának igazgatója volt. 
Tehetséges és szorgalmas fi úk, Imre orvosi tanulmányait 
a budapesti és berlini egyetemeken (1906-1912) végezte. 
Orvosként 1914-1915 között a Budapesti Önkéntes 
Mentő Egyletben vállalt állást. A háborús években 
önkéntesen hadba vonult, és mint népfölkelő, főorvosként 
a Vöröskereszt kórházvonatán és a központban szolgált. 
A következő években, 1917-1925 között előbb a Vöröskereszt 
titkáraként, majd a szervezet igazgatójaként dolgozott.

Barabás Miklós tusrajza Petőfi ről. 
(A költő oldalán az elveszett kard látható.)

Az elveszett kard hiteles fényképe
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Klebersberg Kuno kultuszminiszter támogatásával 1925-
ben Magyar Királyi Testnevelési Főiskola néven létrejött 
intézménynek Szuvokáthy Imre előbb tanulmányi 
igazgatója, majd dr. Gyulay Ágost igazgató (1925-1928) 
utódjaként az 1928-1941 közötti években igazgatója volt. 
Intézményvezetőként elvitathatatlan érdeme volt az, 
hogy megszervezte a felső szintű testnevelő tanárképzést 
és a testnevelési tudományok kutatását. Megindította 
az első sportorvosképzést is. Igazgatói tisztségétől 
1941-ben vált meg. A következő őt esztendőben, 1941-
1946 között a Vallás és Oktatásügyi Minisztériumban 
főosztályvezetőként dolgozott. A világháború 
befejezését követő évben még megtartotta a tisztségét 
a minisztériumban. Főosztályvezetőként fogadta Nagy 
Bódog országgyűlési képviselő meghívására 1946. 
május 8-án a visegrádi gyűlésre érkezett Kisgazda Párt 
küldöttségét. A vendégeknek Szuvokáthy megmutatta 
Mátyás király palotájának romjait. Mindössze három 
hónappal később, 1946 augusztusának elején a fokozódó 
baloldali hatalomátvétel következményeként Szuvokáthy 
Imre is B-listára került. Az állás nélkül maradt, megélhetési 
gondok elé néző Szuvokáthy ekkor orvosi végzettségét 
felhasználva egy Nógrád vármegyei kicsiny falura, Ecsegre 
költözött, ahol 1946-1965 között, nyugdíjba vonulásáig 
ő volt a körzeti orvos. Élete során az egyik hobbija a 
régi könyvek, elsősorban a sportkönyvek gyűjtése volt. 
Nyugdíjasként Budapestre visszakerülése után egykori 
gazdag, több ezer kötetes könyvtárának megmaradt 
részét Csörsz utcai másfélszobás lakásában őrizte. Az 
értékesebb sportkönyvek egy részét a Testnevelési Főiskola 
könyvtárának adományozta.

Dienes András (1904-1962) író, irodalomtörténész, 
1957-től haláláig az Irodalomtörténeti Intézet tudományos 
kutatójaként nagyarányú Petőfi -kutatásokat végzett 
Magyarországon, Erdélyben és a Felvidéken is. Ismerte 
a történetet, amely szerint Petőfi  1848 márciusában 
viselt kardja a debreceni Rickl családhoz került, és 
ezért megkísérelte felderíteni, hogy ennek az értékes 
emléknek mi lett a sorsa az elmúlt években. Kutatásának 
történetéről az Érdekes újság 1958. január 6-i számában 
megjelent Hol van Petőfi  kardja?” c. cikkében számolt be. 
Azt tudta, hogy a kard utolsó tulajdonosa Rickl Mária, aki 
dr. Szukováthy Imre ecsegi orvos felesége, tehát felkereste 
a házaspárt. Szukováthy doktor elmondta, hogy féltvén 
az értékes ereklyét a háborús helyzet miatt, azt 1944. 
őszén kihozták a pesti lakásukból Visegrádra, és az ottani 
nyaralójuk padlásán befalaztatták. Arra gondoltak, hogy 
a háború ezt a csöndes kis községet el fogja kerülni. Nem 
kerülte el, 1945 tavaszán, amikor Szukováthy újra eljutott 
Visegrádra, a nyaralójukat romokban találta, állítólag 
bombatalálat érte. A falaknak az a része, ahol a kard volt 
elrejtve, leomlott. A falazat törmelékei közé került kard 

nem pusztult el, mert azt valaki, aki nem ismerte annak 
értékét, elvitte. A község akkori jegyzője, Selényi Károly 
elmesélte Szukováthynak, hogy látta a kardot valakinél a 
Fő utcában. Dienesnek az volt a meggyőződése, hogy a 
kard Visegrádon vagy annak környékén lehet. Bizonyára 
megvan valahol, és jobbik esetben fát vágnak vele, 
vagyis érdemes keresni. Előbb visegrádiakkal levelezett, 
majd 1958 első napjaiban kiment hozzájuk. Visegrádi 
látogatásakor szerzett tapasztalatairól írja, hogy ennél 
meghatóbb dolgot sohasem látott, mert az egész falu 
keresi a híres kardot: a tanács, a kultúrház munkatársai, 
a tanítók és az összes iskolás gyermek. A helyi moziban 
minden este a vetítés megkezdése előtt felolvassák Dienes 
leírását, hogy milyen volt a kard. Az író elvitte Visegrádra 
a kardról készült fényképet, amelyet a Rickl családtól 
kapott, és megmutatta a helyieknek. Írását azzal fejezte 
be, hogy mindenki segítségét kérte az elveszett Petőfi –
ereklye megkereséshez. 

A Szukováthy-villát ért állítólagos bombatalálat 
miatt megpróbáltam kideríteni, hogy a világháború 
legszörnyűbb hónapjaiban 1944-ben valójában 
milyen háborús cselekmények érintették 
Visegrádot. A leghitelesebbnek Hell Ferenc visegrádi 
esperesplébánosnak a plébánia Historia Domusában 
a falut ért háborús események leírását tartottam. A 
plébános napra pontosan feljegyezte a történteket. 
Megemlíti, hogy május 10-én a Mária kápolna környéki 
kertekre három bomba hullott. December 8-27 között 
az iskolaudvaron álló magyar ágyú miatt a túloldalról az 
oroszok négy nagyobb gránáttal és 35-40 aknagránáttal 
támadtak, amelyek a plébánia épületében és kertjében 
komoly kárt okoztak. A karácsony körüli napokban az 
oroszok aknagránátokat lőttek a településre. Visegrádot az 
orosz előőrsök december 28-án foglalták el, ettől kezdve 
a helybélieknek a megszállók fosztogatását és rablásait 
kellett elszenvednie. A fenti felsorolásból kitűnik, hogy 
Visegrádot komolyabb légitámadás nem érte, tehát a 
Szukováthy-villa sem kapott bombatalálatot. A sértetlen 
épület 1945 tavaszán már ismét lakható volt.

Egy másik változatot arról, hogy mi történt a Petőfi -
karddal a második világháború hónapjaiban, a 
Hajdú-Bihari Napló 1992. november 7-i számában 
olvashattunk. Petőfi  kardja talán a Dunában fekszik c. 
cikkében Székelyhidi Ferenc leírta az annak idején Rickl 
Sárától hallott történetet. Szukováthyné Rickl Mária 
testvére, az 1983-ban 81 évesen elhunyt Balogh Istvánné, 
Rickl Sára volt, aki családtagként jól ismerte a féltett 
Petőfi -ereklyét, a tőle hallott történetet akár hitelesnek 
is elfogadhatnánk. Rickl Sára azt mesélte, hogy a család 
1945-ben, amikor elhagyni kényszerült a pesti otthonát, 
az útjuk Leányfalun keresztül vezetett, ahol megpihentek. 
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Mielőtt folytatták az útjukat, úgy döntöttek, hogy a 
kardot tartalmazó ládát otthagyják Leányfalun az 
ismerős családnál, és visszafelé jövet majd magukkal 
viszik. Visszafelé bementek a családhoz a ládáért, az 
ugyan megvolt, de a kard nem. A háziak elmondták, hogy 
fosztogatási szándékkal bement hozzájuk két szovjet 
katona. A ládát is felforgatták és megtalálták a kardot, 
amelyet magukkal vittek. A fosztogatók után nézve azt 
még látta a család, hogy a Duna partra érve a kardot 
vivő katona nagy lendülettel a folyóba dobta a kardot. 
Azt, hogy mi lett a sorsa Petőfi  kardjának a háborús 
hónapokban, valójában soha nem fogjuk megtudni. A 
fenti, család által közreadott két, egymásnak ellentmondó 
történet nagy valószínűséggel nem hiteles. Utólag az a 
benyomásunk, ha tényleg nem volt meg a kard, akkor 
azt, hogy hova került, valamilyen nyomós ok miatt 
Szukováthyék nem szándékozták közölni. Az is lehet, 
hogy 1945-ben mégis megvolt a kard, de a család nem 
akarta, hogy arról a nyilvánosság tudomást szerezzen, és 
kitalált történettel eltűnését híresztelték el. Feltételezhető, 
hogy az ma is megvan, valószínűleg Szukováthy Imre 
valamelyik fi a örökölte. Talán a kardhoz kapcsolódó 
Petőfi -eredet már elfelejtődött, és jelenlegi tulajdonosa 
csak szép kidolgozású, 19. századi fegyvert lát benne. 

A továbbiakban röviden ismertetném a jelenleg 
helyi védelem alatt álló Szukováthy-ház történetét. 
A Salamontorony utca 9. alatt álló Szukováthy-ház a 
neoreneszánsz villák tipikus, de ritka, arányos példánya, 

amely alapvetően eredeti állapotában maradt meg. 
A kétszintes épület főhomlokzatához a fából készült 
verandán nyíló bejárathoz két oldalról induló íves 
lépcsők vezetnek.

A villát 1950 körül államosították, majd legalább 
másfél évtizedig vállalati üdülőként használták. 
A község tulajdonába került épületben a helyi vezetés 
döntése alapján 1969-ben tanácsi lakásokat alakítottak 
ki. Az építkezést megelőzően elvégzett régészeti kutatás 
során a villa délnyugati része alatt és a déli épületfal 
mellett középkori, 14.-15. századi épület falmaradványai 
kerültek elő, amelyek egy része ma is látható. A ma 
magántulajdonban lévő egykori Szukováthy-Rickl-ház, 
mint a Salamontorony utcai előkelő villák egyike, ma is 
fi gyelemreméltó. 

Kiegészítésként végül megemlítem, hogy Szabó Magda, 
Kossuth-díjas írónő 1977-ben megjelent Régimódi 
történet című családregénye a híres debreceni Rickl-
famíliáról szól. A regény egyik főhőse, Jablonczay Lenke, 
aki Szabó Magda édesanyja. A másik főszereplő, az 
írónő dédanyja, Rickl Mária (1842-1915), aki Jablonczay 
Kálmán földbirtokos felesége volt. Az írónő egyik írásában 
megemlítette, hogy a családban az volt köztudott, hogy a 
debreceni Rickl-házban őrizték Petőfi  kardját.

Szőke Mátyás
c. múzeumigazgató

2023 irodalmi szenzációjaként a 21. Század Kiadó új 
magyar fordításban adta közre Lev Tolsztoj Háború és 
béke című, eredetileg orosz nyelvű regényét. A Háború 
és béke először folytatásokban jelent meg 1865 és 1869 
között; azóta Tolsztoj a valaha volt egyik legnagyobb 
íróvá, a regény pedig a valaha volt egyik legnagyobb 
irodalmi alkotássá nemesült. Az „egyik” szócska 
alighanem csak udvariassági gesztus más nagy szerzők 
felé. Ha mindenképp meg kellene nevezni az egyetlen 
Legnagyobbat, bizonyosan nyerne ez a szerző–mű 
páros; de Tolsztoj amúgy is az az író, aki miatt még az 
eff éle kötelező udvariasság is elhagyható.  (Mint tette 
azt például nemrég Győrff y Ákos Kismaroson élő író 
is egy kérdésre válaszolva: „– Említenél néhány szerzőt, 
akik igazán fontosak számodra és elárulnád, hogy miért 

éppen ők? – Sok ilyen szerzőt említhetnék, de nem látom 
értelmét a listázásnak. A földkerekség legnagyobb írója 
Tolsztoj, erről most ennyit tudok mondani.”)

A Háború és béke eleddig utolsó – és legelterjedtebb – 
magyar fordítása Makkai Imre először 1954-ben, legutóbb 
pedig 2022-ben (Gy. Horváth László szöveggondozásával 
és szerkesztésével) megjelent munkája volt. Most 
Gy. Horváth László kezei közül kikerült ennek a 
háromkötetes, összesen 1436 oldalas nagyregénynek az 
új fordítása is.

A Háború és béke története 1805-ben kezdődik és a napóleoni 
háborúk után végződik. Fő témái Napóleon oroszországi 
hadjárata, és két arisztokrata, Bezuhov gróf és Bolkonszkij 
herceg szerelme egyazon nő, Natasa Rosztova iránt. 

KÉT HOSSZÚ REGÉNY ÚJ KÖNTÖSBEN  
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A könyv persze nem egyszerűen egy hosszú háborús-
szerelmes kalandregény: ahogy árad a történet, úgy 
bontakozik ki az emberi létezés megannyi formája, 
megszemélyesül a katona, a paraszt, a nemes stb. 
archetípusa. „Az emberi élet teljes képe”, „totális mű”, 
hogy csak ezzel a két rövid idézettel éljünk a méltatások 
sorából. Mondhatni, a Háború és béke egésze egy 
történetfi lozófi ai munkát ad ki, egyes szereplői szintjén 
pedig sorskatalógus.

De élvezettel olvasható-e manapság egy 19. századi 
regény? Nos, az olvasás nagyon személyes dolog; én 
magam annyit mondhatok, hogy lapozva a Makkai-
féle szöveget, az a csak lábjegyzetben lefordított számos 
francia nyelvű résszel együtt sem okoz nehézséget. Az 
új fordítás pedig a Makkai után olvasva az elevenség 
erejével hat: Gy. Horváth László szövege valóban sodró 
lendületű. Gy. Horváth átültette magyarra a fent említett 
francia részeket is, így is gördülékenyebbé téve az 
olvasást. Ugyanakkor ezzel a módszerrel nem hazudtolja 
meg a szerzőt sem, hiszen, mint a fordító több helyütt 
nyilatkozta, Tolsztoj is megjelentette egy ízben ekképpen 
(tehát a francia mondatokat oroszra fordítva) a művét. 
E francia szövegrészeknek persze volt olyan szerepük 
is, hogy jelezték az orosz arisztokrácia elköteleződését 
a francia kultúra iránt, és ahogy fogyatkoznak a francia 
szövegrészek – és teljesedik ki a francia-orosz háború 
–, úgy múlik el a franciák iránti rajongás is. Bizton 
állíthatjuk, hogy ez a folyamat érzékelhető a francia 
eredetik nélkül is.

Korunkban igencsak népszerű a fantasy műfaja, s 
akár többszáz-ezer oldalas fantasy regények jelennek 
meg. Ha eltekintünk attól, hogy a szereplők közül 
Napóleon, Kutuzov és sokan mások tényleg léteztek, 
1812-ben valóban sokan haltak meg az orosz télben, 
akkor a Háború és béke is olvasható fordulatos, kalandos, 
megannyi karaktert felsorakoztató, szerelemmel átszőtt 
fantasyként. De a klasszikus intésen túl, miszerint 
„nem mese ez, gyermek”, a Tolsztoj által írt történeti-
bölcseleti Epilógus is gondoskodik arról, hogy ne csupán 
fantáziaként, hanem valós emberi világunk tükreként 
tekintsünk a műre.

Sorskatalógus, írtam a Háború és békéről, noha ezt a 
kifejezést egy másik nagy lélegzetű regényre, Hamvas 
Béla Karnevaljára szokás vonatkoztatni. Az esszéíróként 
jobban ismert Hamvas 1948 és 1950 között írt alkotása 
hasonlít abban a Háború és Békéhez, hogy az emberi lét 
számos formáját – sorsokat, szerelmeket – vonultatja 
fel, és a külső háttér itt is a történelem: a 19. századtól 
a második világháború utáni évekig húzódik az időív. 
Olvasatomban a csúcspont Budapest ostroma, amelynek 
hamvasi leírása bizonyos nézőpontból – a légópincéből 

– az ostromra vonatkozó talán legerősebb ismert 
szöveg. Igaz, Hamvas művének csak halovány háttere 
a külvilág, és nehéz volna megmondani, miről is szól 
valójában a regény – ha azt mondjuk, hogy főhősének, 
Bormester Mihálynak a belső fejlődését meséli el egészen 
a megvilágosodásig, azzal végül is megragadhatjuk a mű 
vezérfonalát. Leginkább azonban karneváli kavargást 
látunk magunk előtt, ahol a szereplők csaknem kivétel 
nélkül mind maszkot viselnek – és keserves az út valódi 
önmagunkig, a maszkok levételéig.

A Karneval, címében elhagyva az ékezetet és a korábbi 
megjelenések Karnevál alakját, ebben is követve Hamvas 
eredeti gépiratát (szükség esetén kéziratát is), 2018-
ban alapos szöveggondozás után került újbóli kiadásra. 
Palkovics Tibor és Várhegyi Miklós már ekkor javították 
a megelőző kiadások hibáit, elütéseit; átdolgozásukkal az 
eredeti szerzői szándékhoz leginkább hű kiadást céloztak 
meg. 2021-ben, a regény történetében először az eredeti 
gép- és kéziratos formátumnak megfelelően egy kötetben, 
1092 oldalon jelent meg a Karneval. Könyvtárunk ezt a 
kiadást szerezte be.

A „két hosszú regény” mellett további újabb 
beszerzéseink a teljesség igénye nélkül:

Négy új folyóirat előfi zetés: Vidék Íze, BBC GoodFood, 
SportTime, Határtalan Régészet

Regények, szépirodalom, életrajz:

• Bauer Barbara: Porlik, mint a szikla

• Bill Bryson: Hátizsákkal a vadonban

• Julie Caplin: Az Északi Fény panzió

• Julie Caplin: Egy csésze tea Tokióban

• Julie Caplin: Egy szelet torta Brooklynban

• Bret Easton Ellis: Fehér

• Fábián Janka: Ida titkai

• Harry herceg: Tartalék

• Karády Anna: Zserbó

• Károlyi Csaba: Egy teljes év. Beszélgetések Nádas 
Péterrel

• Kiss Noémi: Karácsony a Dunán

• Julie Klassen: A klastrom árnyai

• Murakami Haruki: Kafk a a tengerparton

• Murakami Haruki: Kurblimadár krónikája

• Murakami Haruki: A határtól délre, a naptól 
nyugatra

• Guillaume Musso. A brooklyni lány
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• Guillaume Musso: A szajnai ismeretlen

• Guillaume Musso: És azután…

• Guillaume Musso: Central Park

• Danielle Steel: Erkölcsi iránytű

• Danielle Steel: Fordulópont

• Visky András: Kitelepítés

• Wass Albert: Voltam

• Zajácz D. Zoltán: Dermesztő Balaton

• Zajácz D. Zoltán: Véres Balaton

• Zajácz D. Zoltán: Haragos Balaton

Gyermek- és ifj úsági irodalom:

• A. M. Howell: A titkos csillagvizsgáló

• Jeff  Kinney: Egy ropi naplója 13-17.: Hóháború, 
Romhalmaz, Mély víz, A nagy dobás, Kibörul a bili

• Trenton Lee Stewart: A Titokzatos Benedict 
Társaság

• Schmöltz Margit: Kék imágó

• Louie Stowell: Loki – Egy büntibe küldött isten 
naplója

Történelem, lélektan, ismeretterjesztő:

• Michael Bad Hand: A síksági indiánok kultúrája

• Ananyo Bhattacharya: Neumann János – Az ember 
a jövőből

• Boldizsár Ildikó: „Hogyan segítsek én terajtad?” – 
Segítő kapcsolatok a mesékben

• Csernus Imre: Én és te

• Máté Gábor: Normális vagy

• Oded Galor: Az emberiség utazása

• Jonathan Wilson: A magyar futball aranykora

• Gulyás Martin: „Szocializmust akartunk, de magyar 
úton”. Munkástanácsok 1956–1957-ben

Csizmadia Ákos
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Pár nappal ezelőtt, Bécsben élő barátomtól, Czyzyk 
Lászlótól kaptam egy kedves levelet s benne a mellékelt 
képet. A képen, amely 1937-ben készült a kis révátkelő 
mellett, a József Főherceg és a Szent László kirándulóhajó 
látható. A képet látva, a révátkelő két emléket ébresztett 
fel bennem: 1942-ben édesapám átvitt engem és Robi 
bátyámat Nagymarosra és vissza Visegrádra, a másik 
emlék pedig az augusztus 20-ai Szent Jobb körmenet. 
Akkoriban a Szent István-misét a budai Várban tartották. 
Apánkkal ilyen propival utaztunk Pestről Budára, s ott 
pedig az Alagút melletti Siklóval fel a Várba. Minden 
felejthetetlen élményt nyújtott: mind a „járművek„ mind 
a Szent Jobb az alabárdos koronaőrök kíséretével.

Szívélyes Üdvözlettel,
Scheili Béla

Budapest

HAJÓK TALÁLKOZÁSA VISEGRÁDNÁL 1937 NYARÁN

A visegrádi és a dunabogdányi Nyugdíjas Klub nevében szeretnék köszönetet mondani Zeller Tibornak a nyugdíjasok 
nőnapi megvendégelésért.

Vaikné Franciska
a Nyugdíjas Klub vezetője

KÖSZÖNETNYILVÁNÍTÁS

Idén is nagy sikerrel rendeztük meg április elsején a Sváb Alapítvánnyal közösen a régi visegrádi szokást, a sajbázást. 
Hagyományosan, húsvét előtti szombaton, az időjárás "engedélyével", vendégeink megtisztelő jelenlétével és a gyerekek 
nagy örömére.

VNNÖ Képviselői

HAGYOMÁNYŐRZŐ SAJBÁZÁS VISEGRÁDON
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Az utóbbi hónapokban hírműsorokban, beszélgető 
műsorokban, újságokban napi téma a gyerekek 
védelméről szóló polémia.

Minden megszólaló gyerekvédő világbajnokként 
nyilvánul meg, a becsület és a tisztesség világbajnokaként 
tetszeleg…ebből politikai és egyéb hasznot remélve.

Teszik ezt miniszterek, államtitkárok, országgyűlési 
képviselők, politikusok, politológusok, sportvezetők, 
közismert emberek stb.

Nagyon helyes, védeni kell a gyerekeket.

Igen ám, de ugyanezek az emberek, minisztériumok, 
televízió csatornák, újságok, országgyűlési képviselők stb. 
a fentieknél potenciálisan, nagyságrendekkel nagyobb 
számban veszélynek kitett gyerekek védelmében semmit 
sem tesznek, olyannyira, hogy a témával kapcsolatos 
megkeresést válaszra sem méltatják.

Ilyen a hordozható biztonsági kapufa továbbfejlesztett 
változata, amely használata 100%-ban kizárja a baleset 
bekövetkeztét. Annak idején feladtam egy hirdetést a 
„Köznevelés” újságban, amelyet minden magyarországi 
iskola megkap hivatalból. Mondanom sem kell egyetlen 
egy megkeresés sem érkezett.

Az az iskolaigazgatók, tanárok akik minden formában 
hangoztatják ,hogy a gyerekek érdeke a legfontosabb, a 
sportbaleseteket nem tartják fontosnak.

Érdekes, hogy amikor az ADIDAS a világ legnagyobb 
sportszergyártója tudomást szerzett a biztonsági 
kapufa televíziós bemutatásáról, képviselőjén 
keresztül élőben jelezte érdeklődését a találmány iránt.
(Szerződést is kötöttünk).

Egy másik találmányom,  egy gyerekekkel is kapcsolatos 
fi llérekből előállítható egészségügyi segédeszköz, amely 
a kullancs, darázs, szúnyog stb.csípés okozta fertőzések 
megakadályozására szolgál.

Hasonló a névsor az előzőhöz. Innovációs miniszter 
Csák Máté, az akkori államtitkár..most már miniszter 
helyettes (így magasabb a fi zetés), Vitályos Eszter 
országgyűlési képviselő…stb. Itt meg kell jegyeznem, 
hogy Csák Máté egyben a kultúráért is felelős miniszter, 
illene tudnia, hogy egy komoly témával kapcsolatos 
megkeresésre illik válaszolni. Természetese nevezett 
személyek a televíziós műsorokban és más különböző 
megnyilvánulásaikban borzasztóan aggódnak a gyerekek 
egészségéért, biztonságáért. Olyannyira, hogy erős 
felindultságuk ellenére  semmi érdemlegeset nem 
tesznek ezért. 

A témánál maradva az akkori köztársasági elnök, aki 
legalább válaszolt a megkeresésre és egyben ajánlatomra 
jelezte, hogy: a munkaköri leírása nem teszi lehetővé, 
hogy magyar emberek százezreinek javát szolgáló 
projekt megvalósításában segítséget nyújtson. Az 
összes köztársasági elnök más témakörben történő 
megkeresésemre, ugyanezt válaszolta.

Ezért is Írtam Novák Katalinnak, hogy hivatalba lépését 
követően ezt a rendeletet változtassa meg, mert ez káros 
Magyarország számára. Természetesen a módosítás nem 
történt meg. És végezetül, hogy milyen is ez az ország? 
Olyan ahol a druszám Rogán Tóni egy találmányából 
százmilliókat kaszál évente, én meg 100 találmányommal 
a harcostársaival küzdök folyamatosan.

Tudjuk Amerikában a cipőpucolókból lett milliárdos 
kényese ügyel arra, hogy a másik cipőpucolóból ne 
legyen milliárdos, mert akkor neki kevesebb jut.

Visegrád is Magyarország része, itt is pontosan ez a helyzet.

Visegrádnak adott egy olyan lehetőség ami a világon 
egyedülálló, nevezetesen egy különleges szabadtéri 
sakkpark megépítése. Elkészítése nem  igényel nagy 
befektetést, ráadásul rövid időn belül megtérülne, majd a 
továbbiakban jelentős profi ttal lehetne számolni.

Elkészültével a világ számos országából idevonzaná 
a turistákat és egyéb látogatókat, és ez  kiváló 
reklámlehetőség is lenne Visegrád számára.

Alkalmas állandó versenyek és különleges programok 
lebonyolítására, játékos formában tanítja a gyerekeket 
az ésszerű gondolkodásra. Lehetőséget biztosítana 
számukra, hogy önmaguk találják ki, hogy mit játszanak 
az adott játéktéren. Mindemelett a világ legjobb 
sakkozói is összemérhetik tudásukat úgy csapatban 
mint egyéniben.

Röviden egy közösséget összehozó térről van szó, amire 
a mai elhidegült világban mindenhol nagy szükség 
van. Mindenkit megkerestem Visegrádon aki ennek a 
projektnek a megvalósításában segítségemre lehetne, 
még csak területet sem adtak hozzá. A polgármester két 
írásos megkeresésemre még  válaszre sem méltatott már 
több mint egy éve.

A fenti ajánlatommal szemben mi is van Visegrádon?

Van tündérkert, a Duna-parti sétányon a szemeteseken 
elhelyezett matricás kakitündérek, a nemlétező V4-eknek 
állított elmebaj, ami semmire sem használható, viszont jó 
sok pénzbe került. 

A KÉPMUTATÁS VILÁGBAJNOKAI
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A városkapu amely milliós károkat okoz a kamionokban 
évtizedek óta, és a problémát nem akarják megszüntetni, 
most még fel is akarják cicomázni…És sorolhatnám még 
hasonló blődségek, magasztos szólamok, süketelések, 
és…trallala-trallala.

Szánalmas és egyben nevetséges valamint elszomorító is 
ami itt folyik, de miért is lenne másképpen, hiszen Déneske 
hűen követi főnöke Eszterke példáját, és útmutatását.

Mindent csinálhatsz csak olyat ne csinálj aminek 
köze van az értelemhez és a józan észhez, és a lakosság 
„jobb” létéhez.

                                                          Schült Antal
feltaláló

Tisztelt Főépítész Úr!

Tisztelt Polgármester Úr!

Tisztelt Képviselő Testület!

Elsősorban a Főépítész Úrnak írom a soraimat, de 
Önöknek is szól. Visegrádon az elmúlt években a 
geopolitikai változások hatására, természetszerűleg 
megindult technikai fejlesztések komoly vitákat 
gerjesztettek, érdekellentétek kerültek napvilágra. 
Egyfelől a lakosság és a vállalkozások a kényszerítő 
körülmények -magas gáz és áramköltségek- miatt, 
a túlélés reményében, nagy anyagi áldozattal járó 
fejlesztéseket vállaltak, amit egyébként nem jószántukból 
tettek, szükségük volt erre. Másrészt a hatóságok 
megpróbálták ezeket a fejlesztéseket a településfejlesztés 
célkitűzéseivel összhangba hozni, helyesen több 
mozgásteret adnak az ilyen fejlesztéseknek. Az összhang 
ahogyan látom, az utóbbi évek alatt tanúsított megértő 
hatósági hozzáállás ellenére sem következett be. Felmerül 
a kérdés mit lehetne tenni, hogy a falukép is és a technikai 
fejlesztések is harmonikusan összhangban legyenek? 
Mindamellett, hogy a Főépítész Úr felhívását előzetes 
egyeztetésre megfogadandónak tartom, a hatóság, 
azaz az Önkormányzat részéről több kezdeményezést 
várnék el ennek a gondnak a megoldásában, mert nem 
csak a lakosság tehet a megoldásért. A takarékosságra, a 
szerénységre ilyen árak mellett nem kell senki fi gyelmét 
felhívni, az mindenkinek érdeke. A kiadást nem 

luxusigények miatt vállalják, az üzlet eredményessége a 
tét. Még mindig a kapitalizmusban élünk, és adókat kell 
fi zetni.

Azon a visegrádi moziban megtartott összejövetelen 
ott voltam. Az előadásokban volt sok tényszerű meg sok 
félelem a jövőt illetően. A klímaváltozás és annak hatásai 
volt a téma. Jó dolog az ilyen rendezvények megtartása, 
de sohasem jó, ha csak egyvéleményen lévők a hangadók. 
Jobb lenne másokat is meghívni. Az én véleményem 
szerint az ott közölt némely radikális előadói állásfoglalás 
– szerintem nem helyesen- az egyes embert, és csak azt, 
mint egyént- teszik felelőssé a klímaváltozásért, ami 
nélkülöz minden tényszerűséget. Hol vannak, azok, akik 
óriási vagyont kerestek azon, amiért mi fi zettünk? 

 Ez a helytelen nézőpont vezet ahhoz, hogy az egyes 
embertől követelnek „intézkedéseket”, no meg azt, 
hogy „szerényebben” éljen, a vállalatokat meg ma is 
szubvencionálják, ha fejlesztenek.  Nem belemenve a 
bonyolult részletekbe, ennek politikai következményeibe 
csak annyit, hogy ennek a radikális zöld ideológiának 
a hétköznapokra való alkalmazása – a németországi 
eseményeket is tekintve – nem hozza meg a társadalmi 
egyensúlyt, még kevésbé visz előre, amire minden 
politikának szüksége lenne. Ezek az ideológiák előre 
törőben vannak nyugaton- hagyjuk most miért-, az állami 
szerepvállalás szerintük újra a lakosság szabadságjogainak 
megnyirbálásán keresztül érvényesülne, a népen újra 

HOZZÁSZÓLÁS FÜZES ANDRÁS FŐÉPÍTÉSZ ÚR VISEGRÁDI HÍREKBEN 
2023 ÁPRILISI SZÁMÁBAN MEGJELENT „MEGSZOKOTT KÉNYELEM HELYETT 

MÉRTÉKLETESEBB ÉS TUDATOSABB MAGATARTÁS” CÍMŰ CIKKÉHEZ

Kérjük, hogy adója 1%-ának felajánlásával segítse 
az Áprily Iskoláért Alapítványt,  

mely 2011 óta támogatja  
a visegrádi iskola oktató-nevelő munkáját és közösségét! 

Felajánlásukat előre is köszönjük! 
Áprily Iskoláért Alapítvány kuratóriuma 

Adószám: 18224764-1-131 
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gyámkodna néhány ember, akik majd megmondják 
hogyan, hol és miből éljünk.   Meg akarnak mindent 
határozni, vészesen hasonlít ténykedésük a totális kontrollt 
gyakorló állam cselekedeteihez, ez az út szükségképpen 
az orwelli világhoz vezet.  Mindezt azért, hogy mi itt 
Európában a mi 10 %-os CO2 kibocsájtásunkkal az 
egész földön „megmentsük” a világot. Szerintük, mi itt 
Európában, „megmentjük” a világot, ha nem akarja a 
többi 90 % akkor is, és ha belezöldülünk akkor is. Bele 
fogunk zöldülni, ez már látszik. 

A klímaprobléma egy globális méretű gond, amit Európa 
nem tud technikailag, még kevésbé politikailag megoldani 
még a saját gazdasága likvidálásának árán sem, ami 
értelmetlen, semmit sem fog segíteni a klímagondokon. A 
saját iparát, lakosságát azonban tönkre teheti a megannyi 
restrikció bevezetésével, minden gyorsan leépül. Ezen 
program, ha teljesen megvalósul, csak romok maradnak 
utána, a szabadságunk elvész és életszínvonalunk jó, ha az 
1960-as szinten megáll, nélkülözni fogunk. A szükséges 
„zöld vámok” bevezetésére kényszerülünk majd, teljesen 
elszigeteljük magunkat a világ többi részétől és elveszítjük 
a gazdasági erőnket, egymással ellenséges blokkok 
keletkeznek újra.  Aztán ha néhány évtized után megint 
jön egy erre járó rendszerváltás, megvesznek minket 
olcsón mint 1989-ben. Addigra semmi érdemes nem lesz 
a miénk, minden tönkre megy. Nemzeti létünk, ha lesz, 
oda lesz. Visegrád egy ágrólszakadt városka lesz.  Ez nem 
egy vízió, ez a mai radikális „zöld” politikai irányzatok 
következménye, remélem nem fog így történni.

Ezt ott megkíséreltem elmondani, nem sok sikerrel. 
Ez nem egy gazdag -szegény probléma.  Mindenkinek 
el kell dönteni, hogy akar élni.  Én nem szeretnék egy 
„deja vu” élményt és visszamenni az 1960-as évekbe. Ön 
még nem élt akkor, én igen. Sok fi atal óvatlan, még nem 
látja meg ezen ideológiákban a közelgő veszélyt, minden 
logikusnak látszik, olyan nagyszerű: „Mentsük meg a 
földet, sőt, az emberiséget, „szerénységünkkel”! Több 
ráció van abban, ha arra gondolunk, hogy elfogynak a 
fosszilis tüzelőanyagok. Ez egy olyan argumentum, ami 
szintén a fosszilisoktól való függetlenedés felé mozgat. 
De nem ilyen radikális és „hisztérikus” módon, hogy 
építsük le a saját gazdasági bázisunkat.

 A gondolat és cselekvés szabadsága az, ami ért 
valamit az elmúlt években. Miért adnánk ezt oda 
egy kétes ideológiáért cserébe. Az semmit sem 
fog megoldani, a gondokat csak fokozni fogja. 
Ennyit ahhoz, ami ott elhangzott. 

Tisztelt Főépítész Úr!  A lakosság nem tehet mást, az élet 
megy tovább, ami a piacon van elérhető áron azzal tud 
csak élni. Ha napelem van, akkor az. A költségvetésük 
határozza meg mi kell ahhoz, hogy ezeknek a 
vállalkozásoknak ne kelljen bezárniuk, dolgozókat 
elbocsájtaniuk. A lakosság tudja mit tegyen, hogy a 
következő télen se fázzon és legyen mivel világítson. A 
„mértékletesség” itt nem lehet a meghatározó, ha egy 
üzembetartáshoz kell az, hogy az áramszámla ne legyen 
megfi zethetetlenül magas, mit tegyen egy pizzéria? 
Csökkentse a nyitvatartási időt? Épüljön le csendesen, 
majd zárjon be.  Mindenki spórol, ahol és amennyit csak 
tud. Itt egyértelműen gazdasági kényszerről van szó, 
senki sem ad milliókat ki szeszélyből. A város nem akkor 
ér valamit, ha nem lakatlan épületekkel van tele, mert 
akkor ugyan szép lehet egy darabig, aztán meg tönkre 
megy, mert elhagyott, lepusztult épületekkel lesz tele.  
Ennek ellenére az sem járja, hogy ízléstelen legyen egy 
utcakép, ez meg szintén jogos követelmény. 

A megoldás relatív egyszerű, ezzel kilincselek már 
2022 április óta minden eredmény nélkül az ön 
Önkormányzatánál. Két előadást tartottam, de nem 
látszik a hatása. Az általam felkínált megoldásokat 
érdemi megvitatás, komolyabb utángondolás nélkül 
elvetették, pedig ott volt benne az Ön és minden visegrádi 
gondjaira a gyógyír. Nem kellene egyetlen tetőre sem 
napelemet szerelni Visegrádon, ha az Önkormányzat 
kezdeményezné és koordinálná ezen napelemek 
köztéren való elhelyezését, egy a gáztársaság mintájára 
megszervezett közüzemi „napelem” társaság létrejöttét.  
Ezek a közterek, amelyek eddig szóba jöttek: Újhegy és/
vagy Visegrád közterei és parkolói. Most megismétlem az 
általam akkor közölteket:

Az Újhegyen a lejtő déli fekvése folytán egy kb. 1 MW 
nagyságú naperőműves telepet lehet kialakítani, lehet, 
hogy többet. Akadálya, a Natura 2000 akik állítólag 
akadályozzák természetvédelmi okokból, és a tagolt 
telekviszonyok. Hasonló gondokat máshol is sikerült 
megoldani. A Natura 2000 védői a Lepence völgyi 
tervezett építkezések kapcsán kevésbé voltak kritikusak, 
ott is született tanulmány és mégis van ma építési 
engedély.  A napelempark szinte semmit sem rombol a 
környezeten, nem kell alapozás és ott fent senki sem látja, 
takarásban van.

A másik megoldás az alkalmas közterek és parkolók 
modern design szerkezetekkel való fedése, ami 
napelemeket hordozna. Ezt felmértem, és akkor közöltem 
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Abonyi képviselő Úrral, aki azt mondta ez is kútba esett, 
nincs érdeklődő. Annak ellenére, hogy gombamódra 
épült ilyen erőmű számtalan, Visegrádon nem megy. 

Még a francia törvényhozás is ezt minden középületre 
kötelezővé tette, ők tudják miért, vajon tévednek? Vagy 
ők másképpen látták?

Melyek ezek a lehetőségek? Minden komolyabb tervezés nélkül egy becslésen alapuló táblázatot közlök:

Visegrád-Napelemes Kiserőmű-Potenciálok 

Hely Felület 
(m2) 

Napelemszám 
(db) 

Max. 
Teljesítmény 

(kWp) 

Termelt 
Energia 

(kWh/év) 

Megjegyzés 

GAMESZ 80,0 26 10 8.900 Ferde tető, út felöli 
oldal 

Honti Parkoló 360,0 160 68 73.000 Design 
acélszerkezet 

Royal Parkoló 600,0 300 120 140.000 Design 
acélszerkezet 

Visegrád 
Parkoló 

800,0 400 160 176.000 Design 
acélszerkezet 

CBA Parkoló 1.200,0 600 240 260.000 Design 
acélszerkezet 

Múzeum 
Parkoló 

3.000,0 1.100 440 465.000 Design 
acélszerkezet 

sRév Parkoló 400,0 200 80 77.000 Design 
acélszerkezet 

Összesen 6.440,0 2.786 1.118 1.199.900 Napelemparkok 
összesen 

Ha minden eddig feltérképezett lehetőséget fi gyelembe 
veszünk, itt is lenne kb. 1 MW villamos teljesítményünk. Ez 
az 1.800 lakosra kb.  az Újheggyel együtt 2.000.000 (kWh/
év)/1800 lakos= kb. 1100 (kW/fő×év) lenne, ami havi kb.  
90 (kWh/hónap×fő) áramot szolgáltatna. Ez egy pl.  3 fős 
családnak 270 (kWh/hónap) villamos áramfogyasztással 
egyenlő, ami egy szinte teljes kompenzációt jelentene. 
Az áramot el lehet adni!  Ezzel minden lakos, ismétlem 
minden visegrádi lakos és cég tudna élni, független attól, 
hogy az Ő épülete hol van, alkalmas -e a tető, jól tájolt 
-e, ízléses-e ez faluképi szempontból és a többi. A dolog 
azért lenne jó, mert minden visegrádi lakos, cég, hotel, 
Önkormányzat stb. ebbe a zártkörű társaságba a saját 
fejlesztésre szánt pénzével be tudna társulni, pályázni 
lehetne, kapnánk valószínű kormányzati támogatást is.  
Egy ilyen erőmű hatékonyabban működtethető, mint 
a saját a háztetőn, meg lehetne kímélni a lakosságot 
az ilyen beruházásoktól, amihez nem mindenki ért.  
Sok, igen sok előnye lenne egy ilyen megoldásnak.  

A parkolókra építendő modern design szerkezetek miatt 
nem aggódom, mert biztos vagyok benne, hogy az Ön 
vezetésével Visegrádon olyan megoldások születnének, 
ahol az ódon és a modern épületek teljes harmóniát 
alkotnak. Lehet ezeket másra is használni.  

Tisztelt Főépítész Úr! Jó lenne, ha most az egyszer 
Önök megvitatnák, amit itt felvázoltam, mert ez nem 
lehet utópia, ez az igazi válasz a súlyos teherrel induló 
21. század megpróbáltatásaira.  Lehet, hogy nagyon 
merész. Lehet, hogy most túl nagy vállalkozásnak néz ki. 
Lehet, hogy sok munka vár mindenkire, de mégis, nem 
lenne jobb, ha nem az összezsugorodásban és a lakosság 
szükségleteinek radikális csökkentése mentén keresnénk 
a kiutat, hanem abban, hogy merünk nagyot álmodni és 
tenni?

 Miért kell Visegrádnak időről időre mindig azt a 
számára kiszabott szűk kabátot felvennie amire az van 
írva: „Túrizmus”. Miért mindig csak a „Túrizmus” a 



2023. MÁJUS

22

favorit? Azt sem tudják már csak némi szubvencióval 
fenntartani. Miért ne lehetne kitörési pontokat keresni, 
ahol teljesülne a több lábon állás logikája? Említettem 
korában, csak a túrizmus és a közlekedés fejlesztése 
egymagában nem hatékony megoldás a munkahelyek 
teremtése kapcsán. Az is fontos mennyit lehet ezeken a 
munkahelyeken keresni, el lehet -e tartani egy családot 
egy helyi munkahelyen keresett jövedelemmel. Több 
és magasabban fi zetett állás kell, és ezt az korszerű 
technikai fejlesztésekkel lehet csak idehozni. A szállodák 

építése és azok kizárólagos fejlesztése ma egy tévút. 
A szállodák sem tudnak fennmaradni tartósan ilyen 
energiaárak mellett.

Ezzel az írással szeretnék hozzájárulni ahhoz, hogy a 
város vezetői elhagyják végre a járt utakat, keressenek 
új csapásokat és vegyék fel a küzdelmet a 21. század 
megnyeréséért.

Omaszta István,
Visegrád 2023.04.07

Fotó: Szilvácska
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MÁJUSI PROGRAMOK

 

 
EMLÉKNAPJÁN 

2023. május 28-án, vasárnap 19.30 órakor 
MEGEMLÉKEZÉST 

tartunk a Mátyás-  
az I. és II. világháború áldozatainak 

emléket állító márványtáblánál. 
 

Kérjük, hozzanak mécsest, vagy egy szál virágot! 
 

 

„Ott lobog a nemzeti trikolór! Éljen a honvéd!” 
 

Szeretettel hívjuk 
Visegrád város minden polgárát 

 

Buda visszavételének és 
Görgei Artúr honvédtábornok 

halálának évfordulóján 
 

 
 

2023. május 21-én vasárnap 17 órakor 
Tábornokhoz címzett Vendégház 

 udvarán 
tartandó megemlékezésre 

 

Mindenkit szeretettel várunk! 

 

 
 

-  
 

2023. május 26-án pénteken 18 órára 
a könyvtárba 

 
 

Hlavács Bettina 
 

MNM Mátyás Király Múzeum 
 

ERZSÉBET KONTRA ERZSÉBET 
- avagy anyós és meny kapcsolata 

az Anjou-királyi udvarban 
 

 

Mindenkit szeretettel várunk! 
 

1 

 

 
2023. május 27-én szombaton 

 
 

Családi Játszódélutánunkra 
 

Kicsik és nagyok egyaránt jól szórakozhatnak! 
 

 
 

 

 
 

 
 

 

és Városi Könyvtár

Gyerek olvasópályázatot hirdet
melynek témája

Schmöltz Margit
Kék Imágó

c könyve.
A részvétel 6-7-8. osztályosok számára ajánlott, 

de kisebbek is nevezhetnek.

Csizmadia Ákosnál folyamatosan lehet a 
vkonyvtar@gmail.com e-mail címen,

valamint a 26/398-128 telefonszámon, vagy
személyesen a Könyvtárban (Széchenyi u. 11.).
A legjobb pályázatok díjazásban részesülnek!

A feladatlapok beadási határideje:
2023. május 26.
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„Nem erdő az erdő, hogyha nincsen fája,

Szomorú, ha nincsen dalos madárkája.

Mi a kert fa nélkül? S ha nincs madár benne?

Nálok nélkül ez a világ de szomorú lenne!”

/Benedek Elek/.

FELHÍVÁS VERSENYRE!
Május 10. a Madarak és fák napja. Ebből az alkalomból a rózsa program keretében a Pilisi Parkerdő Zrt és Eőry Dénes 

Polgármester Úr támogatásával, madáretető készítő versenyt szeretnék közzétenni Visegrád lakosai számára. 
 

KÉSZÍTSÜNK MADÁRODÚT, MADÁRETETŐT!
MI A VERSENY CÉLJA?

• minél több ötletes, szép madáretető készüljön el.
• gondoskodjunk a madarakról, télen eleségről, nyáron vízről.
• nyáron dísze legyen a kertnek, télen a madarak védelmét szolgálja.

MIÉRT KÉSZÍTSÜNK MADÁRETETŐT?
• magunk örömére és kertünk hasznára.

HOVA HELYEZZÜK EL AZ ODÚKAT ÉS ETETŐKET?
• lakókörnyezetünkben az utcáról jól látható helyre.
• (fákra, kerítésre, ablakba, előkertbe – fi gyelembe véve a szakemberek tanácsait)

MIBŐL, HOGYAN ÉS MILYEN MADÁRNAK KÉSZÜLJENEK AZ ODÚK, VAGY ETETŐK?
• a legjobb, ha természetes anyagból készülnek.
• lehetnek fantázia dúsak, egyediek, különlegesek, vagy egyszerűek és bájosak.
• a Magyar Madártani Egyesület elérhetőségén mme.hu nagyon sok hasznos tanácsot kaphat minden érdeklődő. 

Az internetes oldalon madár fajokról, odú méretekről egyéb fontos tudnivalóról lehet tájékozódni. A Pilisi 
Parkerdőgazdaság munkatársai is készségesen adnak tanácsot.

ELKÉSZÍTÉS HATÁRIDEJE
 2023. június 11. 

Kérjük, hogy készítsenek max. 5 db fényképet az elkészült és felszerelt etetőről és küldjék el a következő email címre: 
ispanmarta111@gmail.com

 „Madáretető készítő verseny.” megjelöléssel, név, cím és telefonszám megadásával.

A verseny elbírálásában szakemberek vesznek részt, akik a természetvédelemi szakmai szempontok és kreatív 
megvalósítás alapján bírálják el a madárodúk és etetők készítőinek munkáit.

Értékes nyereményekre számíthatnak a nyertesek!
 Örömteli készülődést kívánok! 

Ispán Márta

VERSENYFELHÍVÁS
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Ellátandó feladatok:  
A kéményseprő-ipari tevékenységről szóló 2015. évi CCXI. törvény rendelkezései alapján kéményseprő 
ipari tevékenység ellátása a lakossági szektorban.  
 
Foglalkoztatás: A munka törvénykönyvéről szóló 2012. évi I. törvény alapján.  
 
Amennyiben nem rendelkezik ilyen végzettséggel, ingyenes átképzési lehetőséget biztosítunk, a 
képzés ideje alatt a betanított kéményseprő számára járó illetményt garantáljuk. 
 
Várjuk jelentkezését, abban az esetben is, ha rendelkezik kéményseprő végzettséggel.  

 
Foglalkoztatási jogviszony időtartama: Határozatlan idejű 
 
Munkaidőrend: Teljes munkaidő (4 havi munkaidőkeret) 
 

Illetmény: 
 

Munkabéren felüli juttatások: 

betanított kéményseprő:     bruttó 232.000 Ft 
 
szakmunkás kéményseprő: bruttó 340.000 Ft 
 

béren kívüli juttatások (cafeteria évi bruttó 
200 000.- Ft; szociális, jóléti és kulturális 
kedvezmények, támogatások) 

kéményseprő mester:          bruttó 448.800 Ft lakáscélú munkáltatói támogatás 

 kedvezményes üdültetés, rekreációs lehetőségek 

 gyermektáboroztatás 

Jelentkezési feltételek: 
betöltött 18. életév 
büntetlen előélet 
erkölcsi bizonyítvány (3 hónapnál nem régebbi 
egészségügyi alkalmassági vizsgálat 
minimum alapfokú iskolai végzettség 

 

Kapcsolat:
Telefon: +3620/8200-462, +3620/8200-718
E-mail: kemenysepro.titkarsag@katved.gov.hu, gek.human@katved.gov.hu

BM Országos Katasztrófavédelmi Főigazgatóság 
Gazdasági Ellátó Központ (BM OKF GEK) 

Kéményseprő-ipari Tevékenységet Ellátó Igazgatóhelyettesi Szervezet  
 

kéményseprő szakmunkásokat és betanított munkásokat  
keres  

ÁLLÁSHIRDETÉS 
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- Sok sárgarépát kell enni, hogy szépen tudjál fütyülni, 
- mondá ama tagbaszakadt asszonyság, akibe Kalkuttai 
szerelmes volt.

Kalkuttai tehát kibontotta az asztalkendőt, mert 
megszokta, hogy bizonyos dolgokban engedelmeskedni 
kell a nőnek. Az asztalkendőt köröskörül bedugta a 
gallérjába, mint ezt öreg papoktól látta és hátul csokorra 
kötötte. Jó nagy, kiadós asztalkendő volt, egész családnak 
való uzsonna belefért a nyári kirándulás alkalmával és 
piros pamuttal volt a sarkába ötágú korona és Zsanet név 
hímezve. Nem Jeanette, nem Zsanett, hanem egyszerűen 
Zsanet, mert ez családi nevet jelentett. Nevezzük tehát mi 
is családi nevén a szalvéta tulajdonosnéját, mert némely 
asszony nem szereti, ha keresztnevén vagy becéző nevén 
szólongatják. Kalkuttai asszonyát pláne Mancinak 
hívták keresztnevén, amitől az asszony mindig rosszul 
lett, mert szerinte Manci név nem pászol egy komoly, 
megállapodott hölgyhöz. Manci csak addig lehet valaki, 
amíg próbabálokra jár.

Emberünk tehát felkötötte a szalvétát és szórakozott 
mozdulattal megtörölgette a tányérját a kendővel.

- Már megmondtam neked, - szólott az asszony a kis 
ebédlőasztalnál előrehajolva, (mert néhány osztályt 
végzett preparandiában) -, hogy ezt a szokásodat 
a püspökladányi vasuti stáció részére tedd el. Ott 
törülgetheted a tányért a zsirosbajszú kupecek, meg 
a házalók után, itt családi otthonban vagy, se kutya, se 
macska nincs a háznál, ami bepiszkitaná a tányért.

Kalkuttai kedélyesen eresztett egyet a mellénygombján:

- Jól van, kisanyám. Tudom, hogy a konyhád a 
legtisztább Magyarországon. Soha még olyan edényt 
nem tettél a tűzre, amelynek zománca lepattogott, mert 
jól tudod, hogy ez szokta okozni a vakbélgyulladást, 
amely betegségnek már annyi ember esett áldozatul. 
Tudom, hogy a kőport csak szobáid pádimentumának 
fehérítésére használod, nem pedig konyhai faedényeid 
tisztogatásához. Minden erényedet tudom. Engem nem 
lehet félrevezetni az én emberismeretemmel.

Zsanet fi gyelmesen nézegette a férfi  kigöndörített 
tarkóját, amilyent valaha az osztrák katonatisztek viseltek 
Magyarországon, amikor még Ferenc József fi atalember 
volt. Szemügyre vette trombita-alakú manzsettáját, 
amelynek nyilásán át látni lehetett azt a vékony 
aranyláncocskát, amelyet a régebbi gavallérok valami 
emlékezet céljából a csuklójukon viseltek.

- Talán a sörházban voltál, hogy így kedélyeskedsz? - 
kérdezte hirtelen az asszony.

- Kisanyám, jól tudod, hogy mióta Zebrait, azt a vörös 
gazembert, aki bennünket titkos viszonnyal gyanusított: 
agyonütöttem a sörházban, nem tettem be oda a lábamat.

Az asszony nyugodtan, mozdulatlan orcával hallgatta 
Kalkuttait, mint aki amúgy is el van tökélve arra, hogy 
semmiféle hazugságnak nem fog hitelt adni.

- Én még a férjemet sem kértem arra sohasem, hogy 
érettem verekedjék, mert a verekedést csúf dolognak 
tartom. A sörházat pedig csak azért kérdeztem, mert 
már többször fi gyelmeztettelek, hogy a délelőtti serezést, 
az úgynevezett villásreggelizést azok az éhenkórászok 
találták ki, akiknek nincs ebédrevalójuk, vagy pedig 
nincsen olyan helyük, ahová érdemes volna jó étvággyal 
megérkezniök. Hidd el, hogy felerészében asszonytalan, 
elégedetlen ember az, aki ebéd előtt a kocsmában 
hánytorog. Egészen más megítélés alá esik azonban a 
vidéki ember, aki egész éjszaka utazott, rázta, törte magát, 
álmában sóhajtozott: annak valóban dukál a villásreggeli.

- Köszönöm, - felelt Kalkuttai, - mióta a szakácsnő 
hajszálát megtaláltam a savanyú tüdőben, lemondok a 
gábel-früstökről.

Ezen közben a leves az asztalra érkezett. Kimosakodott, 
mezitlábos szolgáló hozta, Kalkuttai rajtfelejtette a szemét 
a szolgáló kövér bokáján.

- Teremtőm, hogyan fájhat ennek a leánynak a lába, 
amikor vasárnaponkint cipőt kell húznia! - kiáltott fel.

Az asszony nagy gonddal mérte a levest. Közben 
válaszolt a férfi  szavaira, mert nem szerette volna, ha az 
magában féltékenységgel gyanusítja a szolgálójával.

- Mióta én asszony vagyok, a cselédnek az én szobámba 
csak mezitláb szabad belépni. Télen az ajtó előtt hagyhatja 
a papucsait. Különben is a cipővel olyanformán vagyunk, 
hogy mindenki olyan cipőt visel, amilyen a természete. 
Én belátom, hogy igazuk van azoknak a férfi aknak, 
akik még manapság is ragaszkodnak a cugoscipőhöz. 
Sokkal könnyebb felrántani a lábra, mint a fűzőset vagy a 
gombosat, - mondá az asszony és a daragaluskákból hat 
darabot mért a férfi  tányérjába az aranyszínű levesbe.[...]

Forrás: 

Az élet álom. Krúdy Gyula válogatott novellái.; 
szerzői kiadás, Bp., 1931. 

KRÚDY GYULA
EGY POHÁR BOROVICSKA ÉS KÖVETKEZMÉNYEI

(RÉSZLET)
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  ELADÓ 
tölgy, bükk, gyertyán, akác 

+36-30-890-87-59 
tuzifa2023@gmail.com 

 

 

 

                          Cserépkályha építése,
                          átrakása, 

                         
                         és téglakályha-építés

                        Honti László
                         Telefon: 06 (20) 356-6634

 

 

  
HÁZHOZ SZÁLLÍTÁSSAL! 

41266
Tel.: 06 (20) 599-9399 
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Május 19. péntek, 17:00 
ERNEST ÉS CÉLESTINE: A DALLAMOK ÚTJÁN 
szinkronizált, luxemburgi-francia animációs film, 80’, 2022  

-  
 

 mindig minden kalandba együtt vágnak bele. 
Ezútta itt élnek ugyanis a világ 

rádöbbennek, évek óta be van tiltva a zene. Új barátaikkal 
l együtt mindent meg kell 

tenniük  
 

Május 19. péntek, 19:15 
LEGÉNYBÚCSÚ EXTRA  
magyar vígjáték, 90’, 2023  

 
 Virsinszki  

 

K  

   a 
laza gimis barát és a mindig vidám  
 

Május 20. szombat, 15:00 
ERNEST ÉS CÉLESTINE: A DALLAMOK ÚTJÁN 
szinkronizált, luxemburgi-francia animációs film, 80’, 2022  
 

Május 20. szombat, 17:00 
LEGÉNYBÚCSÚ EXTRA  
magyar vígjáték, 90’, 2023  
 

Május 20. szombat, 19:15 
 

feliratos, amerikai-kanadai- -vígjáték, 179’, 2023 
 

Május 24. szerda, 18:00 
HÁROMEZER SZÁMOZOTT DARAB  
magyar filmdráma, 96’, 2022  

 
 

 

életük valós 
történetét, vagyis 

kénytelenek szembenézni múltjukkal, és felvenni a küzdelmet a 
A darab a társulat szürreális utazása, 

-e a rassz témájáról rasszizmus nélkül beszélni?  
 

Május 25. csütörtök, 18:00  
VESZEDELMES VONZÓDÁS  
szinkronizált, francia romantikus krimi, 134’, 2022  

 
 

 

érvényesülni, miközben megismerkedik az egykori filmsztárral, a 

elkén

-val, ördögi tervet eszelnek ki.  
 

Május 26. péntek, 17:00 
HÁROMEZER SZÁMOZOTT DARAB  
magyar filmdráma, 96’, 2022  
 

Május 26. péntek, 19:15 
 

szinkronizált, amerikai vígjáték, 90’, 2023  
 

 

 

Sebastian -ei nemzeti 

rgazdag 

vérmérsékletek ütközése olyan kaotikus eseményláncolatot indít 
 

 

Május 27. szombat, 15:00 
TORZONBORZ, A RABLÓ  
szinkronizált, német-svájci családi kalandfilm, 106’, 2022  

 
 

 

kerülnek a megátalkodott rabló és varázsló barátja, a gonosz 
 

 

Május 27. szombat, 17:00 
 

szinkronizált, amerikai vígjáték, 90’, 2023  
 

Május 27. szombat, 19:15 
VESZEDELMES VONZÓDÁS  
szinkronizált, francia romantikus krimi, 134’, 2022  
 

Június 1. csütörtök, 18:00  
 

szinkronizált, amerikai romantikus vígjáték, 107’, 2023 
 

 
 

ezúttal 
könyvklubját, egy olyan bulis, csajos utazásra, amelyben eddig 
még sosem volt részük. Amikor az események elszabadulnak és 
fél
vakációjából egy életre szóló országjáró kalandtúra kerekedik.  
 

Június 2. péntek, 17:00 
TORZONBORZ, A RABLÓ  
szinkronizált, német-svájci családi kalandfilm, 106’, 2022  
 

Június 2. péntek, 19:15 
HALÁLOS IRAMBAN 10.  
szinkronizált, amerikai krimi, akciófilm, 130’, 2023  

 
 

 

 

 
 

Június 3. szombat, 15:00 
TORZONBORZ, A RABLÓ  
szinkronizált, német-svájci családi kalandfilm, 106’, 2022  
 

Június 3. szombat, 17:00 
 

szinkronizált, amerikai romantikus vígjáték, 107’, 2023 
 

Június 3. szombat, 19:15 
HALÁLOS IRAMBAN 10.  
szinkronizált, amerikai krimi, akciófilm, 130’, 2023  
 
Támogatóink:   


